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Iz deželnih zborov. 
O g r u n t n e in d a v k u 

v kranjskem deželnem zboru. 
Ker so še le zdaj dotiskani stenografični zapisniki, 

nismo mogli pred začeti z natisom nekterih obravnav, 
kakor smo obljubili. 

Začenjamo tedaj z odborovim sporočilom o grunt-
nem davku, kteremu je poročevalec bil gosp. S v e t e c. 
Glasilo se je tako-le: 

„Iz računskega sporočila deželnega odbora je raz
vidno, da sklep, ki ga je storil deželni zbor v seji od 
28. decembra 1866. leta, k a k o na j bi se n a š i de
ž e l i p r e o b l o ž e n j e z g r u n t n i m d a v k o m e n a k o 
m e r n o z m a n j š a l o , ni imel zaželenega uspeha. Vi
soko c. k. finančno ministerstvo ni pritrdilo ne prošnji, 
da bi se gruntnega davka ordinarium odmeril na pod
lagi od 12 odstotkov namesto 16 odstotkov katastral-
skega čistega prihodka, ne da bi se od zadnjega ordi-
nariuma odbilo 150.000 gld. , in se to posamesnim davka 
plačnikom odpisalo v primeri, kakor je kranjska dežela 
proti drugim preobložena. 

Visoko ministerstvo se opira zastran prvega na ta 
razlog, da Njih Veličanstvo, ko je izdalo sklep od 31. 
decembra 1864. L, ni imelo namena odpustiti davek po 
nekem stanovitnem percentu; a zastran druzega, da bi 
150.000 gold. odbiti bilo bi preveč, a razun tega, da 
bi nove precenitve treba bilo, ako bi se hotelo izvedeti, 
koliko je vsak posamesni plačnik v primeri preobložen. 
Ali ravno te ogniti s e , bil je namen, ki ga je imel 
sklep deželnega zbora. Visoko ministerstvo tedaj izre-
kuje, da ne more odstopiti od svojega dozdanjega rav
nanja, kterega se je držalo pri izvrševanji Najvišega 
sklepa od 31. decembra 1864. leta, in to tem menj, ker 
se je kataster že pregledovati začel za uravnavo grunt
nega davka. 

Odbor je sicer prepričan, da način, kakor se je 
do zdaj izvrševal Najviši sklep od 31. decembra 1864. 
leta, ni pravi; da razlogi, ki so bili izrečeni zastran tega 
v sejah deželnega zbora od 1. februarja in 28. decem
bra 1866. leta, so skozi in skozi resnični in neovrženi, 
in da bi se tudi proti razlogom, iz kterih ministerstvo 
sklepu deželnega zbora ni hotelo pritrditi, marsikaj dalo 
ugovarjati; vendar meni, da z d a j , ko se je pregled 
katastra že djansko pričel, in ko ministersko predlogo 
zastran uravnave gruntnega davka, ki precej v ti sesiji 
državnega zbora pride v pretres, že imamo v rokah, 
prejšnjega sklepa ne kaže ponavljati, ker pač ni nobe
nega upanja, da bi ministerstvo prošnjo, ktero je že 
dvakrat odbilo, v sedanjih okoliščinah uslišati hotelo. 

Deželi kranjski ostaja tedaj le ena pridobitev, to 
je v e l i k o d u š n i s k l e p N j i h V e l i č a n s t v a od 31. 
d e c e m b r a 1864. l e t a . Te pridobitve se moramo trdno 
držati, ter neprenehoma prositi in zahtevati, da se do
brota, ki je po tem Najvišjem sklepu došla deželi, v svo
jem c e l e m obsegu, brez krajšanja in trganja uresniči. 

Ali, žalibog! mi smo morali še v vsaki sesiji tožbo 
slišati, da c. kr. organi naše dežele ne ravnajo po bla-
godušnem namenu Njih Veličanstva; da omenjenega Naj
višega sklepa ne spolnujejo. Tudi odbor ne more dru
gače, ko ponavljati to tožbo, in spet konstatirati, da 
se niti 1866., niti 1867. leta ni po Najvišem sklepu 
ravnalo. 
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Znano j e , da je Njih Veličanstvo s tem sklepom 

privolilo, da se smejo v krajih, z gruntnim davkom 
preobloženih, dolžni davki čeloma ali deloma ne le po-
samesnim gruntnim posestnikom, ampak tudi celim ob
činam in okrajem odpisati. 

Znano je tudi, da je visoko c. kr. finančno mini-
sterstvo, kakor priča dopis c. k. deželnega predsedstva 
od 24. julija 1866. leta, št. 2004, izreklo, da je preob-
loženje stanovitni (stabilni) moment, ter da se ima zne
sek, za kterega je kak posestnik preobložen, že v za
č e t k u l e t a i z l o č i t i , in konec leta vsikakor, brez 
obzira na druge okoliščine, za odpis nas veto vati. 

Znano je naposled, da se je za 1865. leto za odpis 
nasvetovalo zavolj p r e o b l o ž e n j a in s l a b e l e t i n e 
111.319 gold. 20 l/2 kr., in samo zavolj p r e o b l o ž e n j a 
3397 gold. 8y2 kr . , in da je ministerstvo po tem na
svetu odpis tudi privolilo. 

Vendar je podoba, da se že za 1866. leto ni več 
oziralo na p r e o b l o ž e n j e , ampak samo na slabo le
tino , in kar se je za to leto za odpis nasvetovalo in 
privolilo, bilo je 126.124 gold. 20 kr. zavolj slabe le
tine, in 687 gold. 19 kr. zato, ker se ni moglo iztirjati. 

Za lansko leto pa , kakor je slišati iz čisto zanes
ljivih ust, finančna direkcija ljubljanska ni hotela čisto 
nič za odpis nasvetovati, zato, ker je bila po njeni 
misli lansko leto dobra letina, in še le potem, ko so 
c. kr. okrajni predstojniki od več strani priganjali in 
pritiskali, se je zvidelo c. kr. finančni direkciji vpra
šati visokega c. kr. finančnega ministerstva, ali bi na-
svetovala kaj za odpis ali ne. Se le, ko je od mini
sterstva prišla zapoved, je izdala c. kr. finančna direk
cija ukaze do c. k. okrajnih gosposk in c. k. davkarij, 
da naj se skažejo zaostanki od 1867. leta in napravijo 
izkazi, ki jih je potreba, da se dotični nasveti storč. 
Tako se še le zdaj, konec 1868. leta, priprave delajo, 
kaj naj bi se za 1867. leto odpisalo. 

Iz tega je pa očitno, da se c. k. finančna direkcija 
ljubljanska ne ozira več na tiste, ki so preobloženi, 
ampak samo še na slabe letine, in da tako v nemar 
pušča: a) Najviši sklep od 31. decembra 1864. leta, 
kteri jasno ukazuje, da naj se odpisuje tistim, ki so 
preobloženi; b) ukazu visokega c. kr. finančnega mini
sterstva, naznanjenemu po c. kr. predsedstvu 24. julija 
1866. leta, št. 2004, ki izrekuje preobloženje za stabilni 
moment, ter veleva, da se ima znesek, za kterega je 
kdo preobložen, že precej v začetku leta od predpisa
nega davka izločiti, in konec leta vsikakor za odpis 
nasvetovati. 

Ako je tedaj jasno in dokazano, in tudi od mini
sterstva pripoznano, da je Kranjsko z gruntnim dav
kom preobloženo; ako je c. k. finančna direkcija ljub
ljanska že sama za 1865. leto precejšnje zneske zavolj 
preobloženja za odpis nasvetovala in je bil odpis tudi 
privoljen, potlej se pač po vsi pravici praša: zakaj in 
po kteri pravici c. kr. finančna direkcija prezira okoli
ščino (moment) preobloženja; zakaj ni dala izločiti tistih 
zneskov od preobloženja, ki so po izkazih od 1865. leta 
že znani, in zakaj ten zneskov za 1866. in 1867. leto 
ni za odpis svetovala. To je sicer znano, da gospod 
finančne direkcije voditelj noče pripoznati, da bi bila 
naša dežela z gruntnim davkom preobložena, in da je 
po brošurah in časnikih skušal nasprotno dokazati; al 
prašanje j e , ima-li on pravico, svojo voljo postavljati 
na mesto Najvišega sklepa in jasnega ministerskega 
ukaza, in ubozemu ljudstvu kratiti, kar mu je Njih Ve
ličanstva milost velikodušno podelila? Pa tudi nektere 
c. k. okrajne gosposke niso storile svoje dolžnosti. Tako 
se za 1866. leto kočevskemu in ribniškemu okraju ni 
čisto nič, in ložkemu samo 104 gold. 74 kr. odpisalo, 
čeravno je sploh znano, da spadajo ti okraji med naj-

siromašneje. Radolišketnu okraju se je za 1866. leto 
samo 243 gold., in kranjskogorskemu samo 24 gold. 
56 kr. odpisalo, čeravno je tudi znano, da so bili ljudje 
teh krajev zadnja leta v taki stiski, da so domovino 
zapuščali in se v Ameriko selili. 

Tako ne sme dalje biti. Dobrota, po Njih Veličan
stvu deželi podeljena, ne sme zavisna biti od dobre 
volje posamesnih uradnikov, ampak naj pride popol
noma in enakomerno v del vsem, kterim je po Najvi-
šem sklepu namenjena. 

Za trdno se je nadjati, da bode c. k. deželne vlade 
predsedstvo, pod ktero so z d a j tako finančne, kakor 
politiške oblasti naše dežele postavljene, ostro na to 
gledalo, da se Naj viša volja in dotični ministerski ukazi 
na tanko dopolnijo. 

Odbor tedaj svetuje: Slavni deželni zbor naj sklene: 
Slavno c. kr. deželne vlade predsedstvo se prosi, naj 
blagovoli skrbeti, da bodo tako c. kr. finančna direk
cija, kakor c. kr. politiške okrajne gosposke Najviši 
sklep od 31. decembra 1864. leta in visokega c. kr. 
finančnega ministerstva ukaz, naznanjeni po c. kr. de
želne vlade predsedstvu od 24. julija 1866. L, št. 2004, 
na tanko in po vseh okrajih enako spolnovali, ter na
svete, koliko in komu se ima kaj odpisati, konec vsa-
cega leta in to pred ko mogoče, predlagali." — 

Po živahni razpravi, v kteri je cesarski namestnik 
zagovarjal finančne gosposke, da so storile svojo dolž
nost popolnoma, dr. Toman in Svetec pa sta dokazo
vala , da ne , je bil sprejet v sporočilu nas veto vani 
predlog. 


